
 شناسایی ۹۷۳ ملک پرخطر 
در بازار تهران 

شهردار ناحیه بازار منطقه ۱۲ تهران در مورد آخرین 
با  بازار  در  گفت:  تهران،  بازار  سازی  ایمن  وضعیت 
سودجویانی روبه رو هستیم که با اخذ مجوز ایمن سازی، 
اقدام به تخلفات ساختمانی می کنند؛ این مسئله باید با 

اصلاح قوانین مهار و جرم انگاری شود. 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به  مهرشاد الله وردی در 
وضعیت ایمنی بازار تهران گفت: در سال ۱۴۰۳، ۹۷۳ ملک 
پرخطر در محدوده بازار توسط سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهر تهران شناسایی و ابلاغ اخطار قانونی 
صادر شده است که از این تعداد ۱۴ مورد بحرانی و با هم 
افزایی دستگاه های خدماتی مربوطه برای ۷ سرا مجوز 

صادر شده و روند ایمن سازی همچنان ادامه دارد. 
وی ادامه داد: فرآیند هماهنگی ایمن سازی ساختمان ها 
و سراهای بازار بسیار دشوار است، هماهنگی بین بخشی 
با اداره کل میراث فرهنگی استان و حفظ آثار ارزشمند 
تاریخی، هماهنگی با اداره برق خیام و چالش بودجه و 
اعتبار ویژه برای بازار تهران، تعیین تکلیف نحوه عملکرد 
در خصوص ایمن سازی های منتج به عوارض شهرسازی 
در شهرداری تهران و مسائل حقوقی مربوط به مالک و 
مستأجر و نبود قانون شفاف و مشخص در شرایط عدم 
همکاری برخی مالکین و مستأجرین باعث کندی روند 

کار شده است. 
وی با ذکر نمونه ای اظهار کرد: در یک سرا، مالک حاضر 
به همکاری نیست، در حالی که مستأجرین با پیمانکار 
مجری قرارداد بسته اند. مکاتباتی نیز با دادستان انجام 
شده، اما به دلایل مختلف هنوز شرایط برای اجرای کار 
مهیا نشده است و این مسئله به دلیل نبود قوانین صریح 

و حمایت گر است.
 الله وردی تصریح کرد: رفع مشکلات و هماهنگی جهت 
اجرای عملیات ایمنی بازار آن قدر زیاد و زمانبر است که 
نمی توان انتظار داشت در کوتاه مدت، حتی در ۱۰ سال 
آینده، ساختمان های داخل زون مرکزی بازار را به طور 
کامل ایمن کرد. از طرفی علاوه بر مشکلات سازه ای و اصلاح 
شبکه برق، متأسفانه هنوز رستوران های ضلع جنوب 
خیابان ۱۵ خرداد به گاز شهر متصل نبوده و از گاز مایع در 

قالب سیلندرهای پرخطر استفاده می شود. 
شهردار ناحیه بازار خاطرنشان کرد: طبق بند ۱۴ ماده ۵۵ 
قانون شهرداری ها، شهرداری موظف است نسبت به الزام 
مالکین و ذینفعان جهت ایمن سازی اقدام و در صورت 
استنکاف رأسا درباره ساختمان های ناایمن وارد عمل شود 
و در نهایت با ضریب ١٥ درصد بالاسری هنگام اخذ انواع 
پروانه و گواهی هزینه را از مودی دریافت کند؛ این تلقی از 
گفته ای دارد. وی ادامه داد:  قانون درباره بازار نکات زیاد و نا
ک را مشخص نکرده و سرایی  اولا این قانون نوع کاربری املا
با قدمت و تعداد بسیار زیاد واحد تجاری چگونه ایمن 
سازی شود؟ از طرفی اجرای آن نیازمند بودجه ای کلان 
است. برای مثال ایمن سازی همین ۱۴ سرا، با برآورد خیلی 
ساده به ما نشان می دهد بیش از یک هزار میلیارد تومان 
اعتبار و تخصیص بودجه نقد نیاز است ؛ به نظرم تأمین و 
صرف این هزینه صرفا برای ١٤ سرا برای شهرداری تهران 
ناممکن است. الله وردی افزود: قانونگذار نحوه بازپرداخت 
این هزینه ها را در زمان صدور انواع پروانه و گواهی از سوی 
مالک با ضریب ١٥ درصد بالاسری دانسته در حالیکه این 
ک عموما نیازمند گواهی و پروانه نبوده، معاملات  املا
ک بازار به صورت دستی و در قالب مبایعه نامه انجام  املا
 . می شود. به نظرم این روند؛ نه عادلانه است و نه پایدار
الله وردی هشدار داد: در بازار با سودجویانی روبه رو هستیم 
که با اخذ مجوز ایمن سازی، اقدام به تخلفات ساختمانی 
می کنند؛ این مسئله باید با اصلاح قوانین مهار و جرم 

انگاری شود. 
پاسخگوی  باید  شهرداری  پرسنل   ، حاضر حال  در 
اما  باشند  استحفاظی  محدوده  ساختمانی  تخلفات 
مالکین متخلف هیچگونه مسئولیتی ندارند. وی در بحث 
انبارهای غیرمجاز نیز افزود: بازدارنده نبودن جرم فک 
پلمب های غیرقانونی توسط ذینفعان، نیاز به حمایت 
بیشتر قضائی دارد. شهردار ناحیه بازار تصریح کرد: منطقه 
، روزانه میزبان بیش از ۵۰۰ هزار نفر  بازار با وسعت ١١٠ هکتار
جمعیت شناور است که در ایام خاص به یک و نیم میلیون 
نفر هم می رسد. خدمات شهری و برنامه ریزی برای این 

منطقه باید متناسب با این واقعیت ها صورت گیرد. 

که  آرمان ملی – شفق محمدحسینی: از دهه نود بود 
داشتن حیوانات خانگی در ایران بیش از گذشته رواج پیدا کرد 
و کم کم مشاهده حیوانات خانگی که اغلب سگ و گربه بودند، 
در جامعه بیشتر شد. طبق آخرین آماری که اعلام شده است، 
تعداد حیوانات خانگی در ایران حدود ۶ تا ۸ میلیون عدد 
تخمین زده شده است و به عبارتی از هر ۱۰ ایرانی، یک نفر حیوان 
خانگی دارد. در روزهای اخیر دادستان ها در برخی شهرهای 
بزرگ از جمله اصفهان، ارومیه، تبریز، خرم آباد، همدان، کرمان، 
قزوین، رباط کریم، گلستان، بروجرد و لواسانات دستور برخورد 
که قوانین  کرده اند، درحالی  با پدیده سگ گردانی را صادر 
مشخصی در این زمینه وجود ندارد. در همین راستا، میثم 
میرزایی گلورزی، وکیل و استاد دانشگاه، درباره قوانین موجود 
در زمینه سگ گردانی، به »آرمان ملی« گفت: در مورد قانون منع 
سگ گردانی، خود این جمله در ابتدا مخدوش به نظر می رسد 
که می گوییم قانون منع سگ گردانی. ما برای استفاده تقنینی 
از مواد و مقرراتی که در خصوص موضوعاتی بحث می شود، 
معمولا قوانینی داریم که یکپارچه و یکدست هستند و مفصل 
و در کنار آنها هم قوانین خاصی وجود دارد. ما در هر زمانی که 
خواستیم خلأ قانون را جبران کنیم، از قوانین خاصی که در کنار 
قانون مجازات اسلامی کمک کننده است، استفاده کردیم. مثلا 
گر دقت کنید، قانون جرایم رایانه ای، قانون پولشویی و... اینها  ا
همه قوانین خاص است که در کنار قانون مجازات اسلامی به 
وجود می آید. مطلب اول این است که ما زمانی از قانون خاص 
استفاده می کنیم، که نیاز به جرم انگاری شدن موضوعی داریم. 
تا وقتی که یک عمل مجرمانه ای به صورت مکتوب و مدون در 
قانون و در مسیر تصویب قانون قرارنگیرد، یعنی از فیلتر شورای 
نگهبان و مجلس نگذرد، قانون نامیده نمی شود، هرچند قبیح، 

زشت یا ناپسند باشد. 
این استاد دانشگاه درباره اینکه آیا منع سگ گردانی قانونی 
دارد یا نه، افزود: خیر قانونی ندارد. پس بهتر است بگوییم 
قاعده منع سگ گردانی. عده ای از افراد برایشان در دهه هفتاد 
و هشتاد، داشتن سگ یک موضوع کاملا شگفت انگیز بود، 
کثریت منازل افراد و  ولی امروزه از دهه نود به این طرف، در ا

، عده ای در خودرو و عده ای هم در  محیط های کسب و کار
کافه و رستوران، سگ همراه خود حمل می کنند و این موضوع 
کس مخصوص  در فرودگاه ها هم مشهود است که خیلی ها با با
حیوانات خانگی، سگ های خود را حمل می کنند. در موازات 
این موضوع، موضوعاتی مانند رفتار شناسی و مبانی دینی، 
درکنار موازین قانونی وجود دارد، دادستان های متعددی در 
اقصی نقاط کشور، همراه داشتن سگ را در محیط های عمومی 
ممنوع دانستند. در عین حال افرادی هستند که وابستگی به 
حیوان دارند. میرزایی گلورزی با اشاره به اینکه دادستان ها خود 
حافظ نظم جامعه هستند، اما با استناد به قانون، بیان کرد: 
دادستان ها باید به یک ماده ای مستند شوند که شفاف، صریح 
و به صورت عریان به این مساله اشاره کنند و مشکل از جایی 
غ از اینکه از نظریات مشورتی  آغاز می شود که عده ای افراد فار
استفاده کنند، از دو موضوع فقهی طبق فتاوی مقامات و مراجع 
ذی صلاح استفاده می کنند، که به نظر می رسد این ارتباطی به 
قانون نمی تواند داشته باشد و از موادی استفاده می کنند، مثل 
ماده ۶۱۸ یا ۶۳۸. در ماده ۶۱۸ می گوید هرکس با هیاهو و جنجال 
موجبات اخلال نظم شود، یا در ماده ۶۳۸ می گوید هرکس علنا 
در مکان یا فضای عمومی مرتکب فعل حرام شود. آن چیزی 
که در تفسیر و یا تعبیر وجود دارد، وقتی ما صحبت از هرکس 
لت به انسان و رفتار انسان می کند. در  می کنیم، این هرکس دلا
اینجا نمی گوید هرکسی سگ داشته باشد. در اینجا نمی گوید هر 
سگی، یا هر مالک یا دارنده سگی. بله در مواد مختلفی مثل ۵۰۱ و 
۵۰۲و ۵۲۲ اشاره به حیوان می کنیم، اما می گوید هرکس از حیوانی 
استفاده کند و یا هرکس حیوان را برانگیزد. هرکس استقرار حیوان 
را در مکانی انجام دهد. هرکس از احتمال حمله حیوانی به 
انسانی مطلع باشد، خودش مسئول است در این مواد قانونی 
از دو وضعیت استفاده می کند، هم هرکس یعنی انسان و هم 
صراحتا می گوید حیوان به معنای عام. این می تواند سگ باشد 

یا حیوان های دیگر. 

   عرف یک منبع ارشادی است
این وکیل با بیان اینکه ما عمل سگ گردانی را به صراحت در 

قانون نداریم، افزود: تا زمانی که نص وجود ندارد، از عرف نباید 
گر نصی وجود  استفاده کرد. عرف یک منبع ارشادی ماست و ا
داشته باشد، عرف از اعتبار ساقط است. پس اولویت ما با یک 
لتش کاملا  نص است، یا با یک ماده ای که صریح باشد و دلا
گرها و تفسیر و تعابیر متنوع  مشخص باشد و نیازی به اما و ا
و مختلفی نباشد. دستور دادستان ها به نظر من به عنوان 
شخصی که در حوزه حقوق کیفری پژوهش می کنم، باید برخلاف 
قانون دانست و نباید خلأ قانون را با یک تصمیم قضائی پر کرد. 
علم قاضی هیچ وقت به کمک خلأ در قانون مجازات اسلامی 
نمی آید، چه بسا در آیین دادرسی کیفری بتواند در کنار دیگر 
ادله کمک و یاری رسان و به قول فقها ممد باشد. این موضوع در 
کنار مبانی فقهی متاسفانه با استفاده از استفاده های چندگانه 
از مواد مختلفی بود که متاسفانه سبب شده است که عده ای 
این عمل را نه تنها حرام، که کاملا جرم بدانند. در صورتی که ما 
برای اینکه بتوانیم در یک رای کسی را محکوم به مجازات کنیم، 
علاوه بر اینکه باید از اصول قانون اساسی بهره مند باشیم، از 
صراحت های قانون، چه قانون مجازات اسلامی و چه قوانین 
خاص، باید بهره مند باشیم. رای دادگاه باید مستند و مستدل 
باشد، در غیر این صورت هیچ جایگاهی وجود ندارد. به رغم 
اینکه مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران نیز گفته است 
که ورود سگ ها به بوستان ها نادرست و غیر بهداشتی و ممنوع 
گر سری به بوستان های تهران بزنید، جمعیت افرادی  است، اما ا
که با سگ در بوستان ها هستند، گاهی حتی از دیگر افراد که برای 
پیاده روی و ورزش و تفریح در بوستان ها حضور دارند، بیشتر 
است. این در حالی است که در برخی بوستان ها، صاحبان این 
حیوانات از همان شیرهایی به حیواناتشان آب می دهند، که 
انسان ها از آنها آب می نوشند. کافی است که به یکی از آنها تذکر 
دهید و خود من بارها شاهد این بودم که برخورد صاحب سگ، 
برخورد مناسبی نیست و بارها هم شاهد این بودم که سگ های 
بزرگ خود را حتی بدون قلاده در بوستان ها می گردانند و در برابر 
اینکه دیگران اعتراض می کنند هم می گویند حیوان هم حق 
دارد. اما مساله این است که این سگ ها یک روزه وارد جامعه 
نشده و از آسمان هم نیامده اند! با وجود اینکه افراد دارای 
حیوانات خانگی، در حال حاضر، طبق آنچه آمار حدودی نشان 
می دهد، تعداد قابل توجهی هستند، لزوم ساماندهی و الزام 
قانونی برای کنترل و حضور آنها در سطح شهرها، بیش از گذشته 
یک ضرورت است و تنها نمی توان با لحنی بازدارنده و دستوری 

با این حیوانات برخورد کرد که حتما از یک راهی وارد شدند. 

   کارشناسی قبل از منع قانونی
در همین راستا، رئیس اداره کنترل حیوانات شهری سازمان 
پدیده  به  اشاره  با  نیز  تهران  شهرداری  پسماند  مدیریت 
سگ گردانی در پایتخت، به ایسنا گفت: اجرای قانون منع 
سگ گردانی باید دستورالعمل های خاص خودش را داشته باشد 
و پیش از آن کارشناسی های لازم صورت بگیرد. داود معظمی 
گودرزی درباره موضوع سگ گردانی در سطح  شهر تهران اظهار 
کرد: تعیین تکلیف این مسئله بر عهده دادستانی تهران است 
و با شهرداری تهران نیست؛ با این حال از نظر محیط زیستی 
و بهداشتی وضع این قانون بدون اعمال جزئیات کارشناسی 
اشتباه است. در هر کشوری که سگ گردانی انجام می دهند، 
قوانین خاص خودش را دارد و حتی برای مسائل بهداشتی قانون 

مشخصی دارند و مردم ناچارا آن را اجرا می کنند. 
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مشکلات مستاجرها

افزایش بی رویه اجاره خانه در سراسر کشور به ویژه تهران 
باعث نگرانی مستاجران شده است. چرا مسئولان در برابر 
گرانی ها به خصوص معضل مسکن که مهم ترین موضوع روز 
است، بیشتر به فکر باشند واقعا مستاجرها سردرگم در بنگاه 

اسیر هستند؟
کمیلی از تهران

نیروی انتظامی
از نیروی انتظامی منطقه۱۶ درخواست رسیدگی و سرکشی 
شبانه به خیابان شهید خالقی پورو میدان بنفشه را داریم. زیرا 
در این دو منطقه نزدیک به سه ماه است که شب ها دزدی های 
زیادی می شود و مشکلات زیادی را برای اهالی این محله ایجاد 

کرده است. 
کبری از تهران ا

بیکاری 
بیکاری بیداد می کند و کسی نیست به فریاد ما جوان ها 
برسد. لطفا قدری به فکر ما جوانان جویای کار باشید. لطفا 
مسئولان جاهایی را معرفی کنند که جوانان به راحتی بتوانند 

از طریق این محل ها شغلی برای خود دست وپا کنند. 
یک شهروند از تهران

                       8810500۷                 
روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از ممنوعیت سگ گردانی در برخی شهرهای بزرگ

منع قانونی مشخصی برای سگ گردانی نداریم

 لغو بازسازی صحنه قتل 
الهه حسین نژاد

پلیس تهران علت لغو بازسازی صحنه قتل 
الهه حسین نژاد طی روز گذشته را اعلام کرد. 
بنابر اعلام مرکز اطلاع رسانی فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ، با توجه به ادامه تحقیقات در 
پرونده قتل مرحومه الهه حسین نژاد و اعترافات 
ج از حوزه  متهم مبنی بر ارتکاب قتل در خار
تهران بزرگ، لذا بازسازی صحنه جرم این پرونده 
( موکول  به زمان و مکان دیگری )اسلامشهر
گردیده که متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد؛ 
لذا با مشخص شدن اینکه محل دقیق وقوع 
جنایت در اسلامشهر بوده، رسیدگی به این 
گاهی تهران بزرگ به پلیس  پرونده از پلیس آ
گذار  ( وا گاهی غرب استان تهران )اسلامشهر آ

شده است. 

بازنگری در قانون مهریه با 
جایگزین های عادلانه پیگیری شود 
رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران 
کید بر اهمیت بازنگری  خانواده قوه قضائیه با تأ
داشت:  اظهار  مهریه،  با  مرتبط  قوانین  در 
ح  تصمیم هایی که این روز ها در مجلس مطر
است، مبتنی بر بررسی های کارشناسی و مبتنی 
حسن  است.  مردم  واقعی  دغدغه های  بر 
گفت: ما نیز بار ها در دیدار با   ، عبدلیان پور
موضوع  این  به  حقوقی  و  قضائی  مسئولان 
پرداخته ایم و با جدیت پیگیر اصلاحات هستیم. 
وی با اشاره به فشار های اقتصادی ناشی از 
افزایش قیمت سکه و تأثیر آن بر پرونده های 
قضائی افزود: تعداد بالای پرونده های مهریه 
نشان می دهد که سازوکار فعلی کارایی لازم را 
ندارد و باید متناسب با واقعیت های اجتماعی و 
کید کرد  اقتصادی بازبینی شود. عبدلیان پور تأ
نباید مردان به دلیل ناتوانی مالی روانه زندان 
، حمایت از حقوق زنان  شوند. از سوی دیگر
نیز نباید تضعیف شود. پیشنهاد می دهیم که 
حقوق زنان در این زمینه افزایش یافته و مثلا 
حقوقی، همچون حق طلاق، اشتغال و حضانت 
مهریه  برای  اصولی  جایگزین های  به عنوان 

تقویت شوند. 

 دستگیری دومین قاتل 
شهید »دیده بان« 

فرمانده یگان سازمان حفاظت محیط زیست، 
از دستگیری دومین قاتل محیط بان منطقه 
 ، حفاظت شده خائیز خبر داد. به گزارش  مهر
سرتیپ دوم ستاد رضا رستگار فرمانده یگان 
حفاظت سازمان محیط زیست از دستگیری 
دیده بان  هدایت ا...  شهید  قاتل  دومین 
محیط بان منطقه حفاظت شده خائیز در یک 
گاهی در  عملیات مقتدرانه از سوی پلیس آ
یکی از استان های همجوار استان خوزستان 
خبر داد. سردار رستگار همچنین پنج شنبه 
گذشته از دستگیری اولین قاتل شهید دیده بان 
کهگیلویه  در عملیاتی غافلگیرانه در استان 
و بویراحمد خبر داده بود. شهید هدایت ا... 
دیده بان نیروی اداره حفاظت محیط زیست 
کهگیلویه و بویراحمد، ۵۷ ساله، متأهل و دارای 
۱۵ سال سابقه بود. شهید »هدایت ا... دیده بان« 
عصر روز سه شنبه )۱۳ خرداد ماه( در منطقه 
کهگیلویه و  حفاظت شده خائیز حد فاصل 

بهبهان به ضرب گلوله شکارچیان کشته شد. 

 سرنوشت نامعلوم 
توله خرس گمشده 

با گذشت بیش از ۱۰ روز از گم شدن یک توله 
کنون نه سازمان  خرس در پارک پردیسان تهران ا
محیط زیست پاسخی داده و نه ردی از توله 
خرس باقی مانده است.  به گزارش مهر، ۸ خرداد 
ماه امسال بود که خبر گم شدن یک توله خرس 
در پارک پردیسان تهران اعلام شد. سازمان 
حفاظت محیط زیست همزمان اطلاعیه ای 
که اقدامات لازم برای یافتن این  کرد  صادر 
توله خرس آغاز و برای این موضوع حتی از 
پهپاد حرارتی هم استفاده شده است. این توله 
خرس یکی از دو توله خرس قهوه ای بود که در 
اواخر اردیبهشت ماه سال جاری، توسط یکی از 
محیط بانان استان فارس و در جریان گشت زنی 
در مناطق حفاظت شده کشف شدند. مادر 
این توله ها پیش تر توسط یک شکارچی کشته 
شده بود و توله ها بدون سرپرست در طبیعت 
رها شده بودند. سوم خرداد، این دو توله خرس 
برای تیمار، مراقبت و آماده سازی جهت بازگشت 
پارک  حیات وحش  کلینیک  به  طبیعت،  به 
پردیسان منتقل شدند. اما تنها پنج روز بعد، 
در تاریخ ۸ خرداد، یکی از این توله ها از محیط 
نگهداری ناپدید شد. غلامرضا ابدالی مدیرکل 
دفتر حیات وحش سازمان حفاظت محیط 
زیست همان روزهای ابتدایی اظهارداشت: 
 ، پارک پردیسان با وسعت بیش از ۲۲۰ هکتار
فضایی وسیع و پوشیده از درخت و بوته است 
کار ساده ای نیست و  که جست وجو در آن 
تیم های متخصص همچنان در حال تلاش اند 
کنون بیش از ۱۰  تا توله خرس را پیدا کنند. ا
روز از گم شدن این توله خرس می گذرد و حالا 
نه سازمان محیط زیست پاسخگو است و نه 
خبری از پیدا شدن این توله خرس و این مساله 
دو نتیجه تلخ دارد یکی سرقت و قاچاق توله 
خرس و دیگری تلف شدن این حیوان که البته 
در صورت تلف شدن هم باید ردی از آن در 

جست وجوی ۱۰ روزه مشخص می شد. 

چهل روز از انفجار و آتش سوزی گسترده در اسکله شهید رجایی بندرعباس می گذرد؛ حادثه ای 
که جان ده ها نفر را گرفت و زخمی بر پیکره ایمنی کشور گذاشت. حالا همسر یکی از جان باختگان، 
در میان داغ و درد خود، خواستار پیگیری جدی و مجازات مقصران است؛ خواسته ای که بازماندگان 
و خانواده های دیگر نیز با آن دست به گریبانند. مسئولان با اعلام تشکیل کارگروه تخصصی و بسیج 
امکانات وعده داده اند؛ اما هنوز سایه ابهامات و نگرانی ها از دل حادثه کنار نرفته است. به گزارش 
ایسنا، حادثه آتش سوزی و انفجار در اسکله شهید رجایی که شنبه ۶ اردیبهشت ماه سال جاری 
حوالی ساعت ۱۲:۱۰ ظهر رخ داد، یکی از تلخ ترین روزهای تاریخ بندرعباس و کشور بود؛ این واقعه 
گوار جان چند ده نفر را گرفت و خسارات مالی گسترده ای به بار آورد. با گذشت چهل روز از آن  نا
روز سیاه، زخم های عمیق حادثه هنوز در دل خانواده های داغدار تازه است و یاد و خاطره آن روز 
همچنان در ذهن مردم و نیروهای امدادی باقی مانده است. حادثه دلخراش اسکله شهید رجایی 
کز صنعتی کشور را به نمایش  بار دیگر ضعف های جدی در زمینه رعایت نکات ایمنی در بنادر و مرا
گذاشت. نبود استانداردهای کافی، کمبود تجهیزات ایمنی به روز و ضعف در آموزش نیروهای 
مسئول از جمله عوامل اصلی این فاجعه شناخته می شود. این موضوع هشداری است که مسئولان 
توجه و سرمایه گذاری بیشتری در زمینه ایمنی و پیشگیری از حوادث داشته باشند. رئیس سازمان 
آتش نشانی بندرعباس در گفت وگو با ایسنا، درباره لحظات اولیه حادثه اسکله شهید رجایی می گوید: 
از ابتدای وقوع حادثه، بر اثر لرزش و صدای مهیبی که در ساختمان احساس شد، متوجه وقوع اتفاق 
شدیم. در تماس هایی که با ستاد ۱۲۵ داشتم، ابتدا گزارشی ثبت نشده بود، اما احساس می شد 
حادثه در محدوده اسکله رخ داده است. بلافاصله دو واحد آتش نشانی به محل اعزام شدند و خودم 
نیز شخصاً به محل حرکت کردم. محمدامین لیاقت ادامه می دهد: در مسیر با مشاهده دود غلیظ 
و تماس مجدد با ستاد، مشخص شد که حادثه در اسکله شهید رجایی رخ داده است. به محل که 
رسیدیم با خروج مردم، خودروهای دفرمه شده و شیشه های شکسته مواجه شدیم که شدت آسیب 
را نشان می داد. یکی از مشکلات بزرگ محل، نبود راهنمایی و هدایت اولیه در بدو ورود بود. با توجه 
به گستردگی حادثه، فراخوان نیروهای شیفت استراحت انجام شد تا ضمن حفظ پوشش شهری، 

نیروهای بیشتری به محل اعزام شوند. 

   همکاری نیروهای امدادی 
وی در ادامه می گوید: با توجه به وسعت حادثه که چندین هکتار را در بر گرفته بود، با همکاری 
استاندار هرمزگان و با پیش بینی خستگی نیروها و کمبود تجهیزات، تصمیم گرفته شد از شهرهای 
معین درخواست اعزام نیرو و تجهیزات شود. این حادثه یکی از پیچیده ترین آتش سوزی های کشور 
بود، نوع حریق متفاوت و شامل مواد سوختی خاصی بود که موجب شد از نقاط مختلف کشور 
گروه های امدادی برای همکاری به محل حادثه اعزام شوند. همدلی و همکاری نیروهای امدادی 
در این عملیات یک تجربه ارزشمند بود که نتیجه قابل قبولی به همراه داشت. وی درباره آخرین 
خ داد.  وضعیت اسکله نیز اظهار می کند: این حادثه در فاصله حدود ۲۵ کیلومتری بندرعباس ر
آتش نشانی بندر شهید رجایی در ابتدا وارد عمل شد و ما نیز برای کمک به آن ها اعزام شدیم. پس 
از مهار نقطه اصلی آتش، عملیات از سطح ملی به سطح استانی تغییر یافت. سازمان آتش نشانی 
بندرعباس به مدت ۱۰ روز در محل حضور فعال داشت و پس از انجام کامل لکه گیری، مسئولیت 
گذار شد. رئیس سازمان آتش نشانی  ادامه عملیات و جابه جایی کانتینرها به آتش نشانی محلی وا
بندرعباس ادامه می دهد: این حادثه بسیار تلخ بود و امیدواریم به عنوان درس عبرتی برای همه 
دستگاه ها و ارگان ها تلقی شود تا ایمنی به شکل جدی تری دنبال شود و از وقوع حوادث مشابه 

کید بر ضرورت یکپارچگی در مدیریت آتش نشانی ها بیان  جلوگیری به عمل  آید.لیاقت همچنین با تأ
می کند: این موضوع بارها در اتحادیه مطرح شده و پیگیر آن هستیم که آتش نشانی ها به صورت 
مستقل عمل کنند تا تصمیم گیری ها و اعزام ها با سرعت بیشتری انجام شود. این موضوع سال هاست 
مطرح شده و امیدواریم در آینده نزدیک، گام های مؤثری برای افزایش ایمنی شهری برداشته شود. 

   از تهران تا شیراز در بندرعباس
 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران نیز در گفت وگو با ایسنا، درباره 
جزئیات اعزام تیم آتش نشانی تهران به بندر شهید رجایی بندرعباس می گوید: تیم ارزیابی در همان 
ساعات اولیه، به دستور مدیریت بحران کشور و دستور مستقیم شهردار تهران با حضور مدیرعامل 
سازمان و بنده به محل اعزام شد. بلافاصله پس از رسیدن، خودمان را به بالای محل حریق رساندیم 
و ارزیابی اولیه را انجام دادیم. جلال ملکی ادامه می دهد: در مسیر اعزام که به صورت هوایی انجام 
شد، به دلیل قطع تماس و اینترنت، امکان ارتباط وجود نداشت، اما با توجه به تجربیات قبلی در 
حوادثی مانند آتش سوزی پالایشگاه تهران، ساختمان متروپل آبادان و منابع نفتی گرمسار، چندین 
پلن عملیاتی طراحی کرده بودیم. وقتی به محل رسیدیم، دیدیم پیش بینی ها چقدر به واقعیت 
نزدیک بوده و همین موضوع باعث شد چندین ساعت جلو بیفتیم. در غیر این صورت، نیاز به بازدید 
چند ساعته از میدان عملیات داشتیم. سخنگوی آتش نشانی تهران می افزاید: در کمتر از دو ساعت، 
لیست کامل نیازهای عملیاتی را تهیه و ظرف کمتر از یک ساعت تقدیم مدیران بحران کشور کردیم. 
از همان ابتدا، دوستان در حال تأمین اقلام مورد نیاز ما بودند. آتش نشانان اسکله شهید رجایی و 
چندین شهر اطراف در محل حضور داشتند و گروه ۳۰ نفره ای از آتش نشانان تهران نیز حوالی ساعت ۲ 
بامداد به محل رسیدند و عملیات را آغاز کردند. به دلیل بُعد مسافت، تجهیزات از تهران منتقل نشد و 
از امکانات موجود در محل استفاده شد. وی با تشریح شرایط محل حادثه، یادآور می شود: در بخش 
آتش گرفته  اسکله، هزاران کانتینر وجود داشت که البته همه آن ها شعله ور نشده بودند. حریق حدود 
که کانتینرها به هم چسبیده بودند  چهار هکتار را در برگرفته بود و در آستانه گسترش قرار داشت، چرا
و هر لحظه به تعداد شعله ور شده ها اضافه می شد. همزمان با عملیات اطفا توسط نیروهای محلی، 
ما عملیات جداسازی کانتینرها را آغاز کردیم. موفق شدیم رینگ ایمنی دور تا دور محل حریق ایجاد 
کنیم تا مانع گسترش آتش شویم. وی ادامه می دهد: با ایجاد رینگ، امکان ورود نیروهای عملیاتی 
به داخل فراهم شد. به دلیل ساختار کانتینرها، آتش در درون آن ها محبوس می شد و روش های 
معمول مانند فوماتیک تأثیر چندانی نداشت؛ اما با فاصله گذاری انجام شده، پیشرفت عملیات بهتر 
شد و توانستیم تا حد زیادی از سرایت آتش جلوگیری کنیم.  سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور 
در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به حادثه انفجار در بندر شهید رجایی بندرعباس، ضمن تسلیت چهلم 
جان باختگان این حادثه، درباره آن روز و اتفاق بندر می گوید: حوالی ظهر روز شنبه ۶ اردیبهشت، 
خ داد که به دنبال آن، حریقی گسترده شکل گرفت.  انفجاری مهیب در محوطه کانتینری بندر ر
شدت آتش سوزی به حدی بود که باعث خسارات سنگین به تأسیسات، خودروها و ساختمان های 
، بندر خمیر و بخش هایی از بندرعباس نیز  اطراف شد و موج انفجار در شهرستان های قشم، هرمز
احساس شد.  ظفری می افزاید: در ساعات اولیه حادثه با بسیج دستگاه های امدادی، انتظامی و 
درمانی، تخلیه گسترده مصدومان و انتقال آن ها به بیمارستان های استان های هرمزگان و فارس 
انجام شد. آتش سوزی در مساحتی حدود ۱۰ تا ۱۲ هکتار گسترش یافت و در ۴۸ ساعت، با همکاری 
نیروهای استانی و ملی، حضور وزرا، مسئولان و نمایندگان مجلس و اعزام تیم های آتش نشانی و 

امدادی از سراسر کشور مهار شد. 

چهل روز از داغِ اسکله گذشت


